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Az ember szolgálatába állított fajok listáján a juh háziasítása az elsők között történt.

Vitatott  tény a régészek körében, hogy a kutya vagy a juh/kecske leletek származtathatók

korábbi korokból.  Kedvező tulajdonságai,  többféle  hasznosítása (hús,  tej,  gyapjú,  gerezna)

miatt  gyorsan  az  ember  érdeklődési  körébe  került  domesztikáció  szempontjából.  A  hazai

juhágazat helyzete sajnálatos módon alul teljesít a benne rejlő potenciálhoz képest. A ágazat

legjelentősebb terméke korábban a gyapjú volt. Mára azonban gazdasági jelentősége és ára is

jelentősen  lecsökkent,  ez  a  tény  indokolja  a  hazai  állomány  teljes  megreformálását  mind

fajtára és technológiára gondolva a profitmaximalizálás érdekében. Fajtákat tekintve a magyar

merinó, kis termete, lassú növekedése és nagy gyapjútermelése miatt szépen lassan kiszorul a

tenyésztésből  hazánkban,  ugyanis  a  tenyésztők  számára  viszonylag  könnyen  elérhető-

beszerezhető nagyobb termetű, kevesebb gyapjút termelő fajták sokasága áll rendelkezésre,

melyek keresztezésére a merinó anyai  fajtaként  megmaradhat  a hazai  klímához történő jó

alkalmazkodása miatt. 

Az angol  suffolk egy Nagy-Britanniában (Anglia,  Írország)  őshonos juhfajta,  mely

nem  olyan  régen  vált  külön  fajtává  a  suffolkkal  szemben.  A  világon  minden  harmadik

megszületett bárány angol suffolk apaságú, ez azt mutatja, hogy a világ különböző tájain is



ismerik a fajta kiváló tulajdonságait.  Magyarországon jelenleg 22 törzstenyészetet  tartanak

számon, ahol átlagosan 20-30 egyeddel tenyésztenek.

Diplomadolgozatom  primer  kutatását  két  részből  építettem  fel.  Kvantitatív

kutatásomban egy 28 nyílt kérdésből álló kérdőívet készítettem, melyet a hazai angol suffolk

tenyésztőkkel  töltettem  ki  kisebb  nagyobb  sikerrel.  A  kvalitatív  kutatást  mélyinterjú

formájában 3 törzstenyésztővel  készítettem el.  Hamar Zsolttal  Tószegen, Almási Csabával

Berettyóújfaluban,  valamint  Szabó  Csaba  csólyospálosi  tenyésztővel  pedig  telefonon.  A

kutatások  elkezdése  előtt  4  hipotézist  fogalmaztam  meg  az  angol  suffolk  helyzetével

kapcsolatban Magyarországon, melyek a kutatás során megválaszolásra kerültek. A kérdőívek

és interjúk kiértékelése után elkészítettem az angol suffolk juhfajta magyarországi tenyésztési

paramétereinek  SWOT  analízisét.  Továbbá  egy  PESTEL  analízist  készítettem  a  magyar

juhtenyésztésről a kérdésekre adott  válaszok részletessége miatt,  ugyanis számos a fajtától

független  új  ismerettel  gazdagodtam  a  tenyésztők  jóvoltából  az  ágazattal  kapcsolatban.

Fontosnak  tartottam,  hogy  egy  objektív   képet  kapjunk  a  hazai   angol  suffolk  állomány

helyzetéről,  a  fajta  hatékonyságáról,  esetleges  javító  képességéről.  A  fajta  jelentősége  és

térhódítása egyre növekszik a világon és Európában is. Vannak olyan tulajdonságai, melyek

miatt  nagyobb odafigyelést  és szaktudást igényel a többi húsjuh fajtákhoz képest. Intenzív

tartásmódban hasonló teljesítményt  képes elérni,  mint  őshazájában.  Véleményem szerint  a

fajta  jelentősége és küllemi  szépsége magától  megtalálja  a keresletet  az angol  suffolkra a

juhtenyésztők  körében.  Diplomamunkám  készítése  nagyon  pozitív  hatást  gyakorolt  rám,

lehetséges, hogy juhtenyésztéssel fogok foglalkozni a jövőben.


